

## EVIDENCE

Ottawa, Thursday, November 22, 1984

[Text]

The Standing Senate Committee on Foreign Affairs met this day at 10:30 a.m. to organize the activities of the committee.

**Mr. Patrick Savoie, Clerk of the Committee:** Honourable senators, I see a quorum and will therefore call the meeting to order. Your first item of business is to select a chairman for this committee. I am ready to receive motions to that effect.

**Senator Murray:** Mr. Clerk, our colleague, Senator van Roggen, was chairman of this committee during the Thirtieth, Thirty-first and Thirty-second Parliaments, I believe, and I have the greatest pleasure in proposing that he be the chairman of this committee once again.

Honourable senators are well acquainted with the diligence of Senator van Roggen and the leadership that he has given to the committee for many years. I think it is particularly important at this time that there be continuity because we are in the process of completing a report on our study of Canada's relations with countries of the Middle East and North Africa.

Senator van Roggen is absent today because he recently underwent surgery in Vancouver. I have been told that he is coming along very well indeed, and that he has certainly given his consent that his name be placed in nomination for the chairmanship of this committee again.

So, to my proposal that he be elected chairman of the committee, I add mine and my party's best wishes for his speedy recovery and early return to his duties in the Senate and in this committee.

I propose Senator van Roggen be the Chairman of the Standing Senate Committee on Foreign Affairs.

**The Clerk of the Committee:** Are there any further nominations?

**Senator Flynn:** I move that the nominations be closed.

**The Clerk of the Committee:** It is moved by Senator Murray that Senator van Roggen be elected chairman of this committee. Is it your pleasure, honourable senators, to adopt the motion?

**Hon. Senators:** Agreed.

**The Clerk of the Committee:** I declare Senator van Roggen elected chairman of this committee, *in absentia*.

Before we proceed, honourable senators, I should like to read to you Article 582(2) of *Beauchesne's Parliamentary Rules and Forms*, which states, in part, as follows:

If the Chairman is elected *in absentia*, the Clerk of the Committee proceeds to the election of an Acting Chairman who may either adjourn the meeting or dispose of the routine business.

I, therefore, call for nominations for an acting chairman.

## TÉMOIGNAGES

Ottawa, le jeudi 22 novembre 1984

[Traduction]

Le Comité sénatorial permanent des affaires étrangères se réunit aujourd'hui à 10 h 30 pour organiser les activités du Comité.

**M. Patrick Savoie, greffier du Comité:** Honorables sénateurs, nous avons maintenant le quorum. Je déclare la séance ouverte. Le premier article à l'ordre du jour est l'élection du président. Je suis prêt à recevoir les motions à cet effet.

**Le sénateur Murray:** Monsieur le greffier, notre collègue le sénateur van Roggen a présidé, je crois, le présent Comité au cours des trentième, trente-et-unième et trente-deuxième législatures. Je suis très heureux de proposer qu'on l'élise de nouveau à la présidence du Comité.

Les honorables sénateurs connaissent très bien la diligence du sénateur van Roggen et la maîtrise avec laquelle il a dirigé le Comité pendant de nombreuses années. Je crois qu'il est particulièrement important à l'heure actuelle que l'on assure une certaine continuité étant donné que nous sommes en train de rédiger un rapport sur notre étude des relations du Canada avec les pays du Proche-Orient et de l'Afrique du Nord.

Le sénateur van Roggen ayant dû subir une intervention chirurgicale à Vancouver, il n'est donc pas avec nous aujourd'hui. On m'a dit qu'il allait très bien et qu'il était assurément d'accord pour que l'on propose de nouveau sa candidature à la présidence du Comité.

Je propose donc qu'on l'élise à la présidence du Comité et je me joins aux membres de mon parti pour lui souhaiter une prompte guérison et un retour dans les plus brefs délais à ses fonctions au Sénat et au sein du présent Comité.

Je propose que le sénateur van Roggen occupe la fonction de président du Comité sénatorial permanent des affaires étrangères.

**Le greffier du Comité:** Y a-t-il d'autres mises en candidature?

**Le sénateur Flynn:** Je propose que l'on n'accepte plus d'autres candidatures.

**Le greffier du Comité:** Le sénateur Murray propose que le sénateur van Roggen occupe la fonction de président du Comité. Plaît-il aux honorables sénateurs d'adopter la motion?

**Des voix:** D'accord.

**Le greffier du Comité:** Je déclare le sénateur van Roggen élu président du Comité, *in absentia*.

Avant de poursuivre la séance, honorables sénateurs, j'aimerais vous lire un extrait du paragraphe 582(2) de la *Jurisprudence parlementaire de Beauchesne*:

Dans le cas où le président aurait été élu *in absentia*, le Greffier du Comité passe à l'élection d'un président suppléant. Il est alors loisible à celui-ci soit de se lever de la séance, soit de passer aux affaires courantes.

Je demande alors des motions de mise en candidature d'un président suppléant.